
خيمه مشكلات، 
سايه بان عشاير همدان

سيب باغداران خمين 
در سبد دلالان

3000 خانوار در دشت هاى استان مستقر هستند شيرينى برداشت  تلخ شد

همدان  بــا اينكه زندگى عشــاير، آيينه 
تمام نماى اقتصاد مقاومتى است و هر چادر 
عشــايرى نه تنها يك واحد جمعيتى است، 
بلكه يك پايگاه امنيتــى، كارگاه توليدى و 
اشتغال زايى به شمار مى رود، اما مشكلات بر 

سر راه اين مرزداران...

اراك  همزمان با فرارســيدن فصل پاييز، 
برداشت محصول سيب درختى پاييزه از باغات 
شهرستان خمين آغاز شده و به مدت يك ماه 
ادامه دارد، اما فصل برداشــت محصول بنا بر 
گفته بسيارى از باغداران، شيرينى هميشگى 

.......صفحه2را ندارد... .......همين صفحه

 4000 شهروند ابركوهى 
مهاجرت كردند

يزد - خبرنگار قدس: فرماندار ســابق ابركوه گفت: در 
سال هاى اخير بين 3000 تا 4000 نفر از مردم ابركوه به 
خاطر كمبود امكانات رفاهى، بهداشتى، تحصيلى از اين 

شهرستان مهاجرت كرده اند.
مراسم تكريم سيد نبى رسولى، فرماندار سابق و معارفه 
محمد محامدى، سرپرســت جديد فرماندارى ابركوه با 
حضور معاون سياسى امنيتى استاندار يزد در اداره فرهنگ 

و ارشاد اسلامى ابركوه برگزار شد.
حجت الاسلام ســيد ابراهيم حسينى امام  جمعه ابركوه 
در اين مراســم با اشــاره به وجود محروميت عميق در 
شهرستان ابركوه خواســتار نگاهى اميدوارانه تر و به دور 
از تمايز و تبعيض از ســوى استان يزد شد و گفت: طى 
سال هاى گذشته، فعاليت هاى زيادى در راستاى پيشرفت 
و توســعه شهرســتان صورت گرفته اســت، اما آن قدر 
محروميــت در ابركوه و بويژه بخش بهمن بيداد مى كند 

كه اين پيشرفت ها قابل احساس نيست.
محمدعلى طالبى معاون سياسى امنيتى استاندار يزد نيز 
گفت: يكى از بخش هاى محــروم جامعه، بخش ورزش 
است كه بودجه دولتى پاسخگوى توقعات بر حق مردم در 
اين زمينه نيست. سيد نبى رسولى فرماندار سابق ابركوه 
نيزدر اين مراســم تصريح كرد: به خاطر اينكه ابركوه در 
سال هاى اخير به استان هاى مختلف وصل و دوباره قطع 

شد، هنوز نتوانسته است به وضعيت مطلوب برسد.
وى خاطرنشان كرد: مسئولين بايد توجه داشته باشند كه 
در رسيدگى به شهرستان ها صرفاً جمعيت و وسعت را در 
نظر نگيرند چرا كه طى سال هاى گذشته، بين 3000 تا 
4000 نفر از شــهروندان ابركوه به خاطر كمبود امكانات 
بهداشتى درمانى، رفاهى، تحصيلى و غيره به كلانشهرها و 

مركز استان مهاجرت كرده اند.

  كارگران ارگ بم 
خواستار مطالبات خود شدند

ايلنا: صبح ديروز بازهم شمارى از كارگران شاغل در پروژه 
بازسازى و مرمت ارگ قديم بم بابت معوقات مزدى خود 

تجمع صنفى برپا كردند.
همزمان با برپايى اين اجتماع صنفى، «سمانه سام نژاد»، 
رئيس شــوراى اســلامى شــهر بم از پيگيرى اين نهاد 
اجتماعى براى روشن شدن معوقات مزدى كارگران شاغل 

در پروژه بازسازى ارگ بم خبر داد.
سام نژاد گفت: قصد داريم بزودى براى پيگيرى مشكلاتى 
كه درپروژه ارگ بم وكارگرانش ايجاد شــده، با سازمان 

ميراث فرهنگى كشور وارد مذاكره شويم.
رئيس شوراى اسلامى شهر بم با بيان اينكه طى امروز و 
فردا مشكلات اين كارگران در كميسيون فرهنگى شوراى 
شهر بررسى مى شود، افزود: پيشنهاد اعضاى شوراى شهر 
اين است كه بين شــهردارى وپايگاه ارگ قديم بم يك 
تفاهمنامه همكارى امضا شود تا حداقل مشكلات مالى 
اين كارگران برطرف شــود.لازم به ياد آورى است در اين 
خصوص فرهاد عزيــزى (مديركل دفتر امور پايگاه هاى 
ميراث جهانى كشــور) در روزهاى گذشــته از پرداخت 
حقوق كاركنــان پايگاه هاى مرمت و بازســازى جهانى 

چغازنبيل و بم و شوشتر خبر داده بود.

 وجود 37مدرسه كانكسى در اردبيل

مهر: با اينكه گرمايش مدارس كانكسى دغدغه همه ساله 
در زمستان هاى ســرد اردبيل است، همچنان 37 مدرسه 

كانكسى در اين استان داير است.
مدارس كانكسى در اردبيل اغلب در روستاهاى سخت گذر، 
روســتاهاى كم جمعيت و با هدف تدارك فضاى آموزشى 

براى دانش آموزان عشاير داير شده است.
اين ســازه هاى فلزى هرچند مى تواند، بخشــى از دغدغه 
تأمين فضاى آموزشــى را پاسخ گويد، اما همواره تابستان 
گرم، زمســتان ســرد و همچنين تندبادها كه بخشى از 
ويژگى هاى اقليم اردبيل است، به تهديد كانكس ها آمده و 
در برخى مواقع نيز اخبارى از نارضايتى روستاييان به گوش 
مى رسد.هرچند زمستان به سازه هاى فلزى زودتر مى رسد، 
اما مديركل آموزش وپرورش اســتان اردبيل وجود مدارس 
كانكسى را گريزناپذير و بخشى از ضرورت تأمين فضاهاى 
آموزشى عنوان كرد.احمد ناصرى تصريح كرد: كانكس يا 
ســازه هاى از پيش ساخته شده به دليل رفع سريع نياز به 

فضاى آموزشى مورد استفاده است.
وى افزود: در مناطقى كه امكان ساخت ساختمان آموزشى 
وجود ندارد و يا جمعيت دانش آموزى بشدت پايين است، 

مى توان از كانكس براى آموزش استفاده كرد.
مديركل آموزش وپرورش استان با بيان اينكه كانكس بيشتر 
در روستاهاى سخت گذر و كم جمعيت استفاده مى شود، 
ادامه داد: در مناطقى كه ســاخت ساختمان صرفه ندارد 
و مى توان كانكســى داير كرد، از سازه هاى آماده استفاده 
مى كنيم.بــه گفته ناصرى در وضعيت فعلى 37 مدرســه 
كانكســى در اســتان داريم كه براى گرمايــش آن نيز از 

بخارى هاى استاندارد استفاده مى شود. 
وى در پايان گفت: در سال هاى گذشته هيچ گونه مشكلى 
در زمينه گرمايش و ايمنى اين مدارس شــاهد نبوديم و 
اميدواريم در ســال جارى نيز با همكارى محصلين وكادر 

آموزشى در اين زمينه مشكلى نداشته باشيم.

  مشاهده پرنده در معرض انقراض 
جهانى در تالاب بين المللى گندمان

خبرآنلاين - مديركل حفاظت محيط زيست چهارمحال 
و بختيارى از مشاهده پرنده در معرض خطر انقراض جهانى 
با نام «خروس كولى دشــتى» نخستين بار در تالاب بين 
المللى گندمان خبر داد.شــهرام احمدى با اعلام اين خبر 
گفت: مشاهده اين گونه با اهميت و درخطر انقراض جهانى 
در تالاب گندمان نشان دهنده ارزش زيستگاهى اين تالاب 
اســت. وى افزود: ســازمان IUCN وضعيت بقاى خروس 
كولى دشــتى را در حالت در معرض انقراض طبقه بندى 
كرده اســت و علت اين طبقه بندى را كاهش شديد تعداد 

اين پرنده در دهه هاى گذشته عنوان كرد.

خبر

اراك  همزمان با فرارسيدن فصل پاييز، برداشت 
محصول ســيب درختى پاييزه از باغات شهرستان 
خمين آغاز شــده و به مدت يك مــاه ادامه دارد، 
اما فصل برداشــت محصول بنا بر گفته بسيارى از 

باغداران، شيرينى هميشگى را ندارد.
شهرستان خمين داراى 360 هكتار باغ سيب است 
كه 330 هكتار آن مثمر بوده و چهار نوع ســيب 
مرغوب شامل ارقام فرانسوى، زرد و قرمز لبنانى و 

گلاب را توليد مى كند.
گفتنى اســت يكى از دلايل مهم مرغوبيت سيب 
خمين وجود آب وهواى خوب اســت، اما با اينكه 
محصول اين شهرســتان قابليت صادرات به ساير 
كشــورها را دارد، اما كمبود برخى زيرســاخت ها 
مانند سردخانه صنعتى و يا صنايع تبديلى همه ساله 
دسترنج باغداران را در سبد دلالان قرار داده و كام 

باغداران را تلخ مى كند.

 نبود سردخانه
مــرادى يكــى از باغداران منطقــه در اين زمينه 
مى گويد: مهم ترين مشــكلى كه باغداران سيب با 
آن روبه رو هســتند، نبود سردخانه در شهرستان 
است كه باعث شده تا بار خود را براى نگهدارى به 

سردخانه هاى شهرهاى اطراف ببريم.
وى ابراز مى كند: اين موضوع متأسفانه موجب بالا 
رفتن هزينه هاى ما مى شــود. از اين رو مجبور به 

روانه محصول با قيمت نازل به بازار هستيم.
وى مى افزايد: الآن سيب را درنهايت 1500 تومان 
از ما خريدارى مى كنند، اما در بازار كمتر از 3000 

تومان به فروش نمى رسد.
يكى ديگر از باغداران نيز با گلايه از اين موضوع 
كه سيب و يا ديگر محصولات از باغدار به قيمت 
پايينى خريدارى مى شود، اما در بازار قيمت آن 
چند برابر مى شود، يادآور مى شود: در اين ميان 
فقط دلالان ســود مى برنــد و قيمت را هم آنان 

تعيين مى كنند.
وى با اشــاره به اين موضوع كــه دولت حمايتى 
نداشــته و بــراى حل اين مشــكلات چــاره اى 
نمى انديشــد، مى افزايد: اين موضوع همه ساله به 

همين منوال ادامه دارد.

 نبود صنايع تبديلى 
راه اندازى  نيــز  فرماندار خمين 
صنايع تبديلــى را براى تكميل 
حلقه زنجيــره توليد محصولات 
كشــاورزى، ايجاد ارزش  افزوده 
و جلوگيرى از خام فروشــى در 
حوزه كشــاورزى اين شهرستان 

ضرورى مى داند.
سيد مهدى ســاداتى مى گويد: 
اساســى  اولويت هاى  از  يكــى 
امسال  مقاومتى  اقتصاد  ســتاد 
سرمايه گذارى  براى  برنامه ريزى 
در بخش كشــاورزى اســت كه 
در ايــن زمينــه صنايع تبديلى 

با ســرمايه گذارى بخش خصوصى بايــد در اين 
شهرستان توسعه  يابد.

ســاداتى مى افزايد: خمين منطقه اى با مزيت هاى 
كشاورزى اســت كه با توجه به سال هاى متوالى 
خشكسالى توليد محصولات كشاورزى و به دنبال 

آن درآمد اين قشر كاهش  يافته است.
وى تصريــح مى كنــد: از طرف ديگر دســترنج 
كشــاورزان زحمتكش به دليــل نبود محصولات 

تبديلى عايد دلالان و واسطه ها مى شود.

فرمانــدار خمين تأكيد مى كند: 
بهتريــن راهبرد بــراى افزايش 
ايجاد اشتغال  درآمد كشاورزان، 
افزايش  روســتاها،  در  جديــد 
توليد، ماندگارى در روســتاها و 
جلوگيرى از مهاجرت به شــهر 

راه اندازى صنايع تبديلى است.

 حمايت از سرمايه گذاران
مشكل  مهم ترين  مى گويد:  وى 
خمين بيكارى است و هر سال 
با وجود ايجاد اشــتغال به دليل 
مشكلات عنوان  شده در بخش 
كشاورزى از جمعيت شاغل در 
اين بخش كاسته مى شود و بر جمعيت بيكار اين 

شهرستان افزوده مى شود.
ساداتى ادامه مى دهد: هر سرمايه گذارى كه بخواهد 
در بخش كشــاورزى و ايجــاد صنايع تبديلى در 
اين شهرســتان سرمايه گذارى كند، مورد حمايت 
قرار مى گيرد و به او بدون محدوديت تســهيلات 
پرداخت مى شود.فرماندار خمين با تأكيد بر اينكه 
اولويت با سرمايه گذاران بومى است، مى افزايد: اما در 
صورت نبودن متقاضى با فراخوان از سرمايه گذاران 

غيربومى دعوت خواهد شد تا در بخش كشاورزى 
و راه اندازى صنايع تبديلى در خمين اقدام كنند و 
از حمايت همه جانبه در بخش تأمين منابع مالى و 

زيرساخت ها برخوردار شوند.
ســاداتى يادآور مى شود: همه زيرساخت هاى لازم 
براى كاهش نرخ بيكارى در خمين فراهم است و 
اين نويد را به سرمايه گذاران مى توان داد كه منابع 

مالى براى ايجاد اشتغال تأمين  شده است.

 رويارويى باغداران با مشكلات
مدير جهاد كشــاورزى خمين نيز مى گويد: توليد 
محصولات كشاورزى با وجود كم آبى از يك  طرف و 
كاهش قيمت محصولات از طرف ديگر كشاورزان و 

باغداران را با مشكلات بسيارى روبه رو كرده است.
احمدرضا جعفرى مى افزايد: سطح زير كشت باغات 
سيب در خمين 360 هكتار است كه 330 هكتار 

آن بارور است.
وى اظهار مى كند: 1500 نفر در شهرستان خمين 
به باغدارى مشــغول هستند كه از اين تعداد 900 

نفر در كشت و توليد سيب  درختى فعاليت دارند.
جعفرى ادامه مى دهد: ميانگين توليد ســيب در 
هر هكتار 30 تن اســت كه اين مقدار در حداكثر 
برداشــت، به 60 تن هم مى رســد كه بااين وجود 
پيش بينى مى شود، امسال از باغات سيب خمين 
6000 تن محصول برداشت شود كه نسبت به سال 

گذشته 20 درصد افزايش توليد داريم.
وى در ادامه به مشكلات باغداران شهرستان اشاره 
و بيان مى كند: كاهش قيمت در زمان برداشــت 
محصول، از مشكلاتى اســت كه هرساله با شروع 

فصل برداشت، باغداران با آن روبه رو هستند.
جعفرى تصريح مى كند: نبود سردخانه براى انبار 
كردن محصولات باغى ازجمله مشــكلات اصلى 
اين توليدكنندگان اســت كه البته اين مشــكل 
با هماهنگى با شــهرهاى اطــراف تا حدودى رفع 
شــده است، اما اين شهرستان باوجود حجم بالاى 

محصولات باغى، نيازمند سردخانه است.
مدير جهاد كشــاورزى خمين مى افزايد: چنانچه 
افرادى در اين زمينه ســرمايه گذارى كنند، دولت 

مى تواند، تسهيلات خوبى پرداخت كند.

شيرينى برداشت تلخ شد

سيب باغداران خمين در سبد دلالان

فارس: نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس شوراى اسلامى 
گفت: براى مردم همدان قابل قبول نيســت كه بودجه اين استان 

براى تكميل راه آهن كرمانشاه انتقال يابد.
امير خجسته با اشاره به بازديد سرزده اش از ايستگاه راه آهن همدان 
با انتقاد شــديد از مســئولين وزارت راه و شهرســازى اظهار كرد: 
متأسفانه عمليات ساخت ايستگاه راه آهن همدان متوقف شده است.

وى گفت: طى بررسى هاى انجام شده تمام توان در راستاى تكميل 
ريلگذارى راه آهن كرمانشاه گذاشته شده و براى مردم استان همدان 
قابل قبول نيســت كه بودجه اين استان به منظور تكميل راه آهن 
كرمانشــاه انتقال يابد.نماينده مردم همــدان و فامنين در مجلس 
شــوراى اســلامى تصريح كرد: بايد دولت در تكميل هرچه زودتر 
ايستگاه راه آهن همدان تلاش كند تا اين استان بتواند، طبق وعده ها 

از خدمات كامل و با كيفيت شبكه  ريلى داخلى بهره مند شود.
وى افزود: ساخت ايستگاه راه آهن رباط از ابتدا كارشناسى نبود، اما 
به منظور استفاده مردم تا تكميل و ساخت ايستگاه راه آهن جديد 
در نزديكى شهر، بايد ساخت آن تكميل شود و در آينده نيز به عنوان 
ايستگاه بارى مورد استفاده قرار گيرد، اما امروز روند اجرايى آن به 

كندى پيش مى رود كه اين امر قابل قبول نيست.
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تشييع  پيكر
 2 شهيد مدافع حرم 

در استان مركزى

.......صفحه 2

روستاييان «بزمان» 
چشم به مساعدت 

مسئولان دوخته اند

اراك  پيكر دو شهيد مدافع حرم از تيپ فاطميون سيدجاويد 
حســينى و اميرخان هاشمى در اراك و ساوه تشييع مى شود.
روابط عمومى ســپاه روح االله اســتان مركزى اعلام كرد؛ پيكر 
دو شهيد مدافع حرم از تيپ فاطميون سيد جاويد حسينى و 

اميرخان هاشمى در اراك و ساوه تشييع مى شود....

ايرانشهر  گوانز يكى از مناطق محروم سيستان و بلوچستان 
است كه در انتهاى بخش بزمان از توابع شهرستان ايرانشهر واقع 
 شده است و متأسفانه ساكنانش از داشتن امكانات اوليه زندگى 

.......صفحه 3همچون آب آشاميدنى سالم محروم هستند...

400موكب در مرزهاى 
خوزستان برپا شد

خوزستان 
در تب و تاب 

ميزبانى
آبــادان  پايانه چذابه در 110 كيلومترى شــمال 
غرب اهواز و پايانه مرزى شــلمچه در 16 كيلومترى 
غرب خرمشــهر دو كانون اصلى تــردد زائران اربعين 
حسينى هستند. در اربعين ســال گذشته، افزون بر 
430 هــزار زائر از مرز چذابــه و 650 هزار زائر ايرانى 
و اتباع خارجى از طريق مرز شــلمچه راهى كربلاى 
معلا و نجف اشرف شدند. از همين رو مسئولان استان 
خوزستان از هم اكنون تدابير ويژه اى را براى پذيرايى از 
زائران حسينى در دستور كار قراردادند. رئيس كميته 
مشاركت ها و اسكان ســتاد اربعين در مرز شلمچه با 
اشاره به استقرار 400 موكب حسينى در مسير منتهى 

به مرز گفت: 95 درصد موكب ها...

 بودجه راه آهن همدان نبايد صرف تكميل راه آهن كرمانشاه شود



  تشييع پيكر 2 شهيد مدافع حرم 
در استان مركزى

خبرگزارى صداوسيما: پيكر دو شهيد مدافع حرم از تيپ 
فاطميون سيدجاويد حسينى و اميرخان هاشمى در اراك و 

ساوه تشييع مى شود.
روابط عمومى ســپاه روح االله استان مركزى اعلام كرد؛ پيكر 
دو شهيد مدافع حرم از تيپ فاطميون سيد جاويد حسينى و 

اميرخان هاشمى در اراك و ساوه تشييع مى شود.
پيكر شهيد مدافع حرم سيد جاويد حسينى از تيپ فاطميون 
كه در نبرد با تروريســت هاى تكفيرى در سوريه به شهادت 
رسيد، ســاعت 9صبح روز سه شــنبه، 25مهرماه از ميدان 
شهداى اراك به سمت گلزار شهداى اين شهر تشييع مى شود.
همچنين مراسم «شبى با شهيد» شامگاه روز دوشنبه 24 مهر 
ماه پس از اقامه نماز مغرب و عشا در مسجد محموديه واقع در 

خيابان آيت االله سعيدى(راهزان) برگزار مى شود.
پيكر اميرخان هاشمى از شهداى مدافع حرم تيپ فاطميون 
هم روز چهارشــنبه، 26 مهر از ساعت 8:30 صبح از مقابل 
بيمارســتان شهيد مدرس ســاوه به ســمت امامزاده سيد 
اســحاق(ع) تشييع و مراسم بزرگداشت اين شهيد نيز عصر 
همان روز از ساعت 16:30 تا 18 در امامزاده برگزار مى شود.

  برگزارى پنجمين يادواره سردار شهيد 
حاج حبيب لك زايى در خاش

فارس: پنجمين يادواره ســردار شهيد حاج حبيب لك زايى 
در خاش با حضور مســئولان و جمعــى از علما و روحانيون 

برگزار شد.
صبح ديروز يادواره ســردار شــهيد حاج حبيب لك زايى با 
حضور مسئولان، معتمدين، ريش سفيدان، سران طوايف و 
خانواده هاى معظم شــهدا و ايثارگران در شهرستان خاش با 

همت طوايف اهل سنت اين شهرستان برگزار شد.
ســردار حاج حبيب لك زايى، در تاريــخ 25 مهر ماه 1391 
در مأموريت كارى و در لباس ســبز ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامى، در بيمارستان بعثت نيروى هوايى ارتش مصادف با 
سالروز شــهادت حضرت امام جواد(ع) و در سومين سالگرد 
شهادت سرداران شهيد نورعلى شوشترى و شهيد رجب على 
محمدزاده كه به تعبير سردار شهيد لك زايى شهداى وحدت، 

امنيت و خدمت بودند، به فيض شهادت نائل شد.

  اماكن اختفاى شكارچيان 
در تالاب انزلى تخريب شد

رشت- خبرنگار قدس: حاشيه جنوبى تالاب انزلى و مجاور 
پناهگاه حيات وحش سلكه و سرخانكل از كومه هاى غيرمجاز 

پاكسازى شد.
ساســان اكبرى پور فرمانده يگان حفاظت محيط زيست 
گيلان با اعــلام اين خبر گفت: همزمان با شــروع فصل 
مهاجرت پرندگان به ســمت تالاب هــا و مناطق حفاظت 
شــده محيط زيســت اســتان گيلان و بخصوص تالاب 
بين المللــى انزلى و با توجه به لزوم حفظ و حراســت از 
اين نهادهاى خلقت اين تالاب منحصر به فرد در كشور را 

براى زمستان گذرانى انتخاب كردند.
وى افزود: متأســفانه وجود افراد ســودجو و فرصت طلب با 
شــيوه هاى مختلف نسبت به شكار غير قانونى اين پرندگان 

مهاجر اقدام مى كنند.
اكبرى پور ادامه داد: پرسنل يگان حفاظت محيط زيست استان 
در يــك مأموريت غافلگيرانه تمام حاشــيه جنوبى و مجاور 
پناهگاه سلكه و ســرخانكل را پاكسازى و تمامى كومه هاى 
غيرمجاز را معدوم و آلات صيد و زنده گيرى پرندگان مهاجر را 

جمع آورى و توقيف كردند.
وى افزود: در اجراى مأموريت فوق تاكنون 12 قبضه ســلاح 
شكارى كه سه قبضه آن غيرمجاز است نيز توسط پرسنل اين 

يگان كشف و ضبط شد.

  بيكارى مهم ترين مشكل كردستان

سنندج - خبرنگار قدس:مراسم توديع و معارفه استاندار 
جديد كردســتان با حضور وزير كشور و مسئولان استانى و 
نمايندگان مردم استان در مجلس شوراى اسلامى در مجتمع 

فجر سنندج برگزار شد.
نماينده مردم شهرستانهاى ســقز و بانه در مجلس شوراى 
اســلامى در اين مراســم عنوان كرد: در اســتان كردستان 
پروژه هــاى ناتمام زيادى وجود دارد كه بايد در اولويت كارى 

استاندار جديد قرار گيرد.
محســن بيگلرى افزود: پروژه هاى اولويت دار در اســتان 
وجــود دارد كه مى توان بــه راه آهن كردســتان، جاده 
ســنندج به مريوان، تكميل پروژه مياندوآب به كرمانشاه، 
تكميل فرودگاه ســقز و تجهيز و توسعه فرودگاه سنندج 
بازارچه ســيف سقز اشــاره كرد كه بايد در اولويت كارى 

قرار گيرد.
وى گفت: بيكارى مهم ترين مشكل استان كردستان است كه 
بايد جذب سرمايه گذاران داخلى و خارجى جزو اولويت هاى 

كارى استاندار جديد باشد.
بيگلرى با اشــاره به ظرفيت هاى استان عنوان كرد: با وجود 
ظرفيت هاى موجود در اســتان، نبايد پســوند محروميت بر 
كردستان باشد و نبايد محروميت در استان وجود داشته باشد.

با وجود اتمام تاريخ مصرف برخى طرح ها

وعده تكميل «پروژه هاى ناتمام» تمامى ندارد
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على محمــدزاده  پروژه ناتمــام واژه اى 
كه ديگر سالهاســت براى هيچ شــنونده اى 
حساســيت ايجاد نمى كند و گويى براساس 
يك قانون نانوشته همگان مى دانند كه وقتى 
گفته مى شود، فلان پروژه در مدت چهار سال 
به پايان مى رسد، يعنى بايد خودشان را براى 

حداقل هشت سال بعد آماده كنند.
هفته گذشــته بود كه رضايى كوچى، رئيس 
كميسيون عمران مجلس شوراى اسلامى گفت 
كه 600 هزار ميليــارد تومان پروژه ناتمام در 
كشور وجود دارد كه تكميل آن ها در بهترين 

حالت 30 سال به طول مى انجامد.

 پروژه هاى بى مصرف
اگــر بخواهيــم، براســاس معيارهاى فنى 
ومنطبــق بــر اصــول محاســبات رياضى 
به مســئله پروژه هــاى عمرانــى بويژه در 
بخش هاى زير بنايى همچون راهسازى نگاه 
كنيم، بى ترديد به اين نتيجه مى رســيم كه 
بسيارى از پروژه هاى ناتمام در صورت اتمام 

هم ديگر كارآيى لازم را نخواهند داشت.
براى مثال وقتى براســاس محاسبات صورت 
گرفته، مقرر شــده يك محور خاص به ميزان 
مشخصى تعريض شود تا پاسخگوى حجم تردد 
پيش بينى شده در 10 سال آينده باشد، ولى با 
گذشت 15 يا 20 سال هنوز نيمى از آن انجام 
نشده، چگونه مى توان انتظار داشت با اتمام آن 
تصور كرد كه بخشى از مشكل حل خواهد شد 
يا بيمارســتانى كه براى جمعيت احتمالاً 60 
هزار نفرى يك شهر در پنج سال آينده تعريف 
شده، ولى با گذشت 20 سال هنوز در مرحله 
ساختمانى باقى مانده است و جمعيت شهر به 
نزديك 100 هزار نفر رسيده، چگونه قرار است، 

پاسخگوى نياز واقعى ساكنان آن شهر باشد.
با اين وصــف به گفته كارشناســان عمرانى 
بســيارى از پروژه ها حتى اگر بــه پايان هم 
برسند، اثرات مثبتى به دنبال نخواهند داشت 
چون تمام محاسباتشــان مربوط به گذشته 
اســت؛ هرچند مثلاً در پاره اى مــوارد به روز 
شــده اند، ولى بايد بپذيريم كه اساس برنامه 
ريزى و طراحــى آن مربوط به دو دهه پيش 

بوده و ظرفيت تغيير پذيرى محدودى دارند.

 زخم كهنه بى مرهم
نايب رئيس كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
در جلسه هفته گذشته مجلس با حضور نوبخت 

گفته بود، اگر روند واگذارى پروژه هاى ناتمام به 
همين منوال باشد 15 سال زمان مى برد تا 71 

هزار پروژه ناتمام به پيمانكار واگذار شود.
بــه منظور كنكاشــى دقيق تــر از وضعيت 
موجود بــا جهانبخــش محبى نيــا (نايب 
رئيس كميســيون برنامه و بودجه مجلس) 
گفت وگويــى تلفنــى انجام داديــم واز وى 
پرسيديم، ســاده ترين پاسخ به علت انباشت 
پروژه هاى ناتمام چيســت كه گفت: به طور 
خلاصه مى توان گفت، هيچ طرح و سياستى 

براى حل اين مسئله در كشور نداريم.
وى ادامه داد: پروژه هاى ناتمام مانند زخم هاى 
كهنه اى هســتند كه هر ســال بر وسعت و 
عمق آن هــا افزوده مى شــود و از آنجا كه به 
طور طبيعى هرسال زخم هاى جديدى ايجاد 
مى شود، زخم هاى قديمى فراموش مى شوند و 
اصلى ترين علت اين امر، ضعف مديريتى است.

نماينده مردم مياندوآب، شاهين دژ و تكاب در 
مجلس شوراى اسلامى افزود:با نگاهى به آمار 
اين گــروه از پروژه ها مى بينيم در پايان دولت 
سازندگى تعداد آن ها 45 هزار پروژه بوده ودر 
دولت دوازدهم به رقم 71 هزار رســيده است. 
بنابراين خود همين بيانگر ضعف مديريتى و 

البته ساختارى در اين حوزه است.

وى اظهار داشت:نمايندگان مجلس هم در اين 
حوزه مقصر هســتند چراكه سياست ومنش 
رفتارى واحدى براى واگذارى پروژه ها ندارند 
و بيشتر نگاه موردى و منطقه اى است ونسخه 

كلان و ملى نداريم.
از ســوى ديگر بايد بپذيريم كه در كشــور، 
بخــش خصوصى قدرتمندى هم نداريم و با 
اينكه برنامه هاى پنج ساله توسعه مى نويسيم 
و اصل 44 قانون اساسى را اجرايى كرديم، 
اما بخــش خصوصــى توانمنــدى نداريم 
وتعدادى هم كه هستند در بيشتر موارد به 
دنبال منافع زياد والبته در سريع ترين زمان 
هســتند. بنابراين مى توان باز نتيجه گرفت 
كه در ســاختار وكارگزار با مشكل بنيادى 

روبه رو هستيم.
محبى نيا در پاسخ به پرسش ديگر در خصوص 
پيرترين پروژه ها گفت: متأسفانه ما در كشور 
پــروژه هايى داريم كــه از اواخر دهه 60 آغاز 
شــده اند و گرد فعاليت دولت هاى سازندگى 
و اصلاحــات و مديريت جهــادى بر تن آن ها 

نشسته و هنوز هم به پايان نرسيده اند.
از وى در خصــوص واگذارى ها پرســيديم 
كه اظهارداشــت: واگــذارى 4000 پروژه از 
70 هزار پروژه عدد قابل دفاعى نيســت و با 

اين روند ســال ها زمان لازم داريم تا همين 
تعداد پــروژه موجود تعيين تكليف شــود، 
ولــى نكته قابل توجــه در اقدام هاى صورت 
گرفته، واگذارى پروژه هايى اســت كه بالاى 
67 درصد پيشــرفت داشــته اند. بــه بيان 
ســاده تر مى بينيم در عمل باز هم پروژه هاى 
عقب مانده تر همچنان به فراموشــى سپرده 

مى شوند يا كمتر ديده مى شوند.
از نايب رئيس كميسيون برنامه وبودجه مجلس 
پرسيديم، بيشــترين پروژها در كدام بخش 
قرار دارند كــه پاســخ داد: در بخش عمران 
وحمل ونقل بيشتر درگير اين مسئله هستيم 
وحوزه هاى بهداشت ودرمان و آموزش وپرورش 
و انرژى در رتبه بندى هــاى بعدى انحراف از 

معيار قرار مى گيرند.
محبى نيا در پاســخ به اين پرسش كه كدام 
استان ها بيشترين تعداد پروژه ناتمام را دارند، 
گفت: به طور مشخص بايد بگويم، استان هاى 
كم برخوردار بيشترين انباشت پروژه هاى ناتمام 
را دارند چراكه در تمام بخش ها از قبيل بخش 
خصوصى قدرتمند دچار مشــكل هســتند. 
برهمين اساس مى توان گفت استان هايى چون 
سيستان و بلوچســتان و آذربايجان غربى در 

صدر قرار دارند. 

  بى اطلاعى رئيس سازمان غذا و دارو 
از چاى سنواتى

 رئيس ســازمان غذا و داروى كشــور درخصوص 
سرنوشــت چاى سنواتى در اســتان گيلان گفت: 
براى اولين بار اســت كه اين اسم را مى شنوم و خبرى از 

حكايت چاى سنواتى ندارم.
غلامرضا اصغرى در نشست خبرى در پاسخ به خبرنگاران 
در خصــوص روغن هاى موجود در بــازار، اظهار كرد: هر 
محصولــى كه مجــوز ورود به بازار را مى گيــرد، مراحل 
كنترلــى را گذرانيــده و بعــد از ورود بــه بــازار دوباره 
نمونه بردارى شده تا مطمئن شويم، محصولات موجود در 

بازار با نمونه بردارى از كارخانه يكى باشد.
وى با اشاره به اينكه در گيلان 1800 پروانه ساخت وجود 
دارد، گفت: كارخانه پگاه گيلان به عنوان پگاه برتر كشــور 
در مقايســه با كارخانه هاى پگاه ســاير اســتان ها در روز 

جهانى غذا و دارو تجليل شد.
وى در پاســخ به پرســش يكى از خبرنــگاران مبنى بر 
سرنوشت چاى سنواتى در استان گيلان گفت: براى اولين 
بار است كه اين اسم را مى شنوم و خبرى از حكايت چاى 

سنواتى ندارم.
يوسف زاده در خصوص توضيح چاى سنواتى گفت: چاى 
ســنواتى با مقدار انبوه و گذراندن مدت بسيار طولانى از 
زمان توليد آن، قابليت استفاده براى مردم را نداشته است 
و عــده اى آن را خريدارى كرده تا به عنوان كود اســتفاده 
كنند كه اين مســئله شــبهاتى را در اذهان مردم ايجاد 

كرده است.

  يزد براى سرمايه گذاران فرش قرمز 
پهن كرده است

يزد- خبرنگار قدس: شــهردار يزد گفت: يزد هم اكنون ثبت 
جهانى شــده و مى تواند، كانون سرمايه گذارى ايران شود و اين 
شــهر داراى ظرفيت هاى فراوان گردشگرى و فرهنگى است و 
ما براى ســرمايه گذاران در اين اســتان فرش قرمز پهن كرده و 
ازسرمايه گذارى براى اين شهرجهانى استقبال و حمايت مى كنيم.

مهــدى جمالى نــژاد در ديدار اعضاى هيئــت مديره خانه 
مطبوعــات يزد اظهارداشــت: مطبوعات اســتان بخصوص 
مطبوعات محلى با تهيه و انعكاس اخبار و گزارش هاى دقيق 
و اميدوار كننده، نقش اساســى در معرفى ظرفيت هاى شهر 

جهانى يزد دارند. 
وى از مطبوعات اســتان يزد خواست با ترزيق اميد و نشاط 
به مردم شــهر يزد باعث رشد و پويايى بهتر شهر جهانى يزد 
شوند و در اين بين شهردارى و شوراى شهر نير نقش بسزايى 

ايفا خواهند كرد.
شــهردار يزد گفت: ديوار بى اعتمادى بين مردم وشهردار ى 
بايد برداشته شود و در اين بين حضور فعال مطبوعات استان 
در كنار مجموعه شهردارى و شوراى اسلامى شهر و دميدن 
روح اميد به مردم و شــهروندان نقش مهمى در رســيدن به 

اهداف متعالى دارد و بايد همواره به آن عنايت داشت. 

  وجود 70 مدرسه كانكسى
 در استان همدان

همدان- خبرنگار قدس: مديركل نوسازى مدارس استان 
همدان از وجود 70 مدرسه كانكسى در استان همدان خبر داد 
و گفت: اين كانكس هاى پيش ساخته، اختصاصاً براى مدارس 

ساخته شده و داراى كليه استانداردهاى ايمنى است.
 فرزاد تيمورى با بيان اينكه اين كانكس ها براى روستاهايى كه 
جمعيت دانش آموزى كمى دارد، ساخته شده است، اظهاركرد: 
به طور متوســط هر يك از اين مدارس در مجموع هشــت 

دانش آموز در پايه هاى مختلف دارد.
وى با اشاره به اينكه اين گونه مدارس در همه مناطق استان 
وجود دارد و اختصاصاً شامل شهرستان هاى خاص نمى شود، 
يادآور شد: در اين كانكس ها، دانش آموزان در پايه هاى مختلف 
به صورت شــيوه چندپايه آموزش مى بينند چرا كه جمعيت 

آن ها بسيار پايين است.
 تيمورى با تأكيد بر اينكه مدارس كانكسى همه استاندارد هاى 
لازم را دارند، تصريح كرد: اين مدارس پيش ساخته مجهز به 
عايق حرارتى بوده و دو جداره اســت و نبايد با كانكس هاى 

غيرايمن در سطح شهر مقايسه شود.
وى درباره سيســتم گرمايشــى اين مدارس نيــز گفت: در 
روستاهايى كه شبكه گازرسانى انجام شده، سيستم گرمايشى 
مدارس كانكسى شوفاژ و يا بخارى گازى استاندارد است، اما در 
مدارسى كه فاقد شبكه گازرسانى باشند، با بخارى برقى تابشى 

گرمايش تأمين خواهد شد.

��ر

همدان  با اينكه زندگى عشــاير، آيينه تمام نماى 
اقتصاد مقاومتى است و هر چادر عشايرى نه تنها يك 
واحد جمعيتى است، بلكه يك پايگاه امنيتى، كارگاه 
توليدى و اشتغال زايى به شمار مى رود، اما مشكلات 
بر سر راه اين مرزداران غيور هنوز خودنمايى مى كند.

 انبوه مشكلات
نماينده ايلات و عشاير استان همدان در همين زمينه 
و در خصوص مشــكلات پيش روى عشــاير عنوان 
مى كنــد: كمبــود آب، به كارگيرى نشــدن فرزندان 
تحصيلكرده عشاير در سازمان امور عشايرى، كمبود 
آبخورى براى دام ها، بهســازى نشدن راه ها، پرداخت 
نشدن وام هاى كم بهره، انتخاب نشدن محل مناسب 
براى اسكان عشــاير، تعطيل شــدن خدمات رسانى 
شركت هاى تعاونى، بى توجهى به لزوم واكسيناسيون 
به موقع و نبود دامپزشك از مهم ترين مشكلاتى است 

كه عشاير با آن دست وپنجه نرم مى كنند.
محمدرضا رحمتى مى گويد: برخوردار نبودن عشــاير 
اســتان همدان از اعتبــارات كافــى از جمله ديگر 

چالش ها و مشكلات است.
وى ابراز مى كند: نبود حمايت قانونى از حقوق عرفى 
عشــاير در مراتع، تعيين نشدن امنيت كوچ و از بين 
رفتن راه ها از ديگر مشــكلات سد راه جامعه عشاير 
است. محمدى با اشاره به اينكه بيش از 3000 خانوار 
عشاير در دشت هاى اســتان همدان مستقر هستند، 
مى افزايد: تعداد عشاير مستقر در استان 13 هزار نفر 

است.
 وى بابيان اينكه تعداد دام عشــاير مستقر در استان 
470 هــزار رأس اســت، اضافه مى كند: آبرســانى، 
بهســازى چشــمه ها، زيرســازى چادرها، تأسيسات 
بهداشــتى، توزيع سوخت فســيلى، آموزش و ترويج 
ازجمله خدماتى است كه به عشاير ارائه مى شود، اما 

نيازمند تخصيص اعتبارات بيشتر است.

 قطع سهميه كود شيميايى
نماينده ايلات و عشــاير اســتان همدان بابيان اينكه 
توزيــع كود شــيميايى نيز چند ســالى اســت كه 
قطع شــده، ابراز مى كنــد: نيروى انتظامــى نيز در 
برخــى مناطق مانند محور ســاوه- ملايــر برخورد 
مناسبى با عشاير نداشته و اين در شأن و منزلت اين 

يگان نيست.
وى اظهار مى كند: ايجــاد بازارچه فروش محصولات 
به صورت مســتقيم در استان نيز يكى از خواسته هاى 
عشــاير اســت و دولت مى تواند، همان طور كه گندم 
را بدون واســطه از كشــاورز مى خرد، گوشت را نيز 

به صورت مستقيم از عشاير خريدارى كند.
وى مشــكلات چراى دام هاى عشــاير را نيز ازجمله 
مشــكلات آن ها مى خواند و ابراز مى كنــد: از منابع 
طبيعى مى خواهيم با تشــكيل جلســات، نسبت به 
اطلاع رسانى بموقع اقدام كند تا عشاير به دليل ورود 

زودهنگام دام جريمه نشوند.

 بى رغبتى در كوچ
رحمتى با گلايه از برپا نشــدن كلاس هاى تحصيلى 
فرزندان عشــاير باوجود گذشــت ســه هفته از آغاز 
ســال تحصيلى جديــد بيــان مى كند: متأســفانه 
آموزش وپــرورش توجــه چندانى نســبت به تأمين 

امكانات آموزشى اين قشر ندارد.
وى مى گويد:  بر اســاس بررسى هاى انجام شده و به 
دليل بســيارى از مشكلات مطروحه، فرزندان عشاير 
ديگــر تمايلى به كوچ روى نداشــته و مايل به نيمه 
كوچ بودن يا ساكن شــدن هستند. وى بابيان اينكه 
عشاير اســتان در امور بهداشــتى مشكلات بسيارى 
دارند، مى افزايد: مســئولان بهداشــت كمتر در بين 
عشاير حضور پيدا مى كنند درحالى كه بايد بيشتر به 

بهداشت زنان و خانواده عشاير توجه شود.

 دغدغه تعليف دام
معاون فنــى اداره كل منابع طبيعــى و آبخيزدارى 
همــدان بابيان اينكه يكــى از مهم ترين دغدغه هاى 
عشــاير و همچنين اين اداره كل تعليف دام اســت. 
تأكيد مى كند: بيشتر دغدغه منابع طبيعى تعليف دام 
بيــش از ظرفيت مجاز مراتع اســت و اين آمار طبق 
برآوردهــاى صورت گرفته، پنــج برابر ظرفيت مراتع 

اين استان است.

عيســى بختيارى ادامه مى دهــد: ظرفيت مراتع اين 
استان 600 هزار واحد دامى است كه 45 هزار واحد 

از اين تعداد متعلق به عشاير است.
وى اضافه مى كند: عشــاير داراى مجوز طبق پروانه، 
دام وارد اســتان مى كننــد، ولى بيشــترين تخلف 
درزمينه دام غيرمجاز از ســوى عشاير فاقد مجوز رخ 
مى دهد. بختيارى مى گويــد: اين اقدام خلاف قانون 
عشــاير منجر به تشكيل چندين پرونده در محاكم و 

مراجع قضايى براى آن ها در سال جارى شده است.
وى ادامــه مى دهد: با توجه به ظرفيت مشــخص و 
محدود مراتع، بروز خشكســالى هاى متعدد و پديده 
ريزگرد در اين استان از مسئولان امور عشايرى انتظار 
مى رود با حفظ منابع طبيعى اين امانت الهى را سالم 

به نسل هاى آينده تحويل دهند.

 كوچ عشاير همدان
وى با اشاره به اينكه كوچ پاييزه عشاير اين استان از 
مناطق ييلاقى (سردســير) به سمت مناطق قشلاقى 
(گرمســير) از اواخر شــهريورماه آغاز مى شود، بيان 
مى كند: تعــداد 1250 خانوار عشــاير داراى پروانه 
از 15 ارديبهشــت امســال در 75 ســامانه واقع در 
شهرســتان هاى همدان، تويســركان، بهار، اسدآباد 
و ملاير مســتقر شــدند كه اين عشــاير از دهه آخر 
شهريورماه استان همدان را به مناطق قشلاقى نظير 

ايلام، لرستان و خوزستان ترك كردند.
وى مى افزايــد: هم اينك تمامى عشــاير داراى مجوز 
همدان را ترك كرده اند، ولى عشــاير فاقد پروانه در 

همدان حضور دارند.
معاون فنــى اداره كل منابع طبيعى همدان يادآورى 
مى كند: علاوه بر عشــاير داراى مجوز ، شمار زيادى 
عشــاير فاقد پروانه ارديبهشت ماه امســال وارد اين 

استان شدند.
بختيارى يادآور مى شود: اين افراد بيشتر در مناطقى 
خارج از مراتع مســتقر شــدند كه با توجه به حضور 
نداشــتن در عرصه هاى منابع طبيعى، اين اداره كل 

برخوردى با آن ها انجام نداد.

3000 خانوار در دشت هاى استان مستقر هستند

خيمه مشكلات، سايه بان عشاير همدان

براساس بررسى هاى انجام 
شده و به دليل بسيارى 
از مشكلات مطروحه، 
فرزندان عشاير ديگر 

تمايلى به كوچ روى نداشته 
و مايل به نيمه كوچ بودن يا 

ساكن شدن هستند

بــرش
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آبادان  پايانه چذابــه در 110 كيلومترى 
شمال غرب اهواز و پايانه مرزى شلمچه در 16 
كيلومترى غرب خرمشهر دو كانون اصلى تردد 

زائران اربعين حسينى هستند.
در اربعين سال گذشــته، افزون بر 430 هزار 
زائر از مرز چذابه و 650 هزار زائر ايرانى و اتباع 
خارجى از طريق مرز شــلمچه راهى كربلاى 
معلا و نجف اشرف شدند. از همين رو مسئولان 
استان خوزستان از هم اكنون تدابير ويژه اى را 
براى پذيرايى از زائران حسينى در دستور كار 

قراردادند.

 استقرار 400 موكب
 رئيس كميته مشــاركت هاى و اسكان ستاد 
اربعين در مرز شلمچه با اشاره به استقرار 400 
موكب حسينى در مسير منتهى به مرز گفت: 
95 درصــد موكب ها در مكان هــاى از پيش 
تعيين شده براى خدمات رسانى به زائران اربعين 

حسينى مستقر شده اند.
مكى يازع افزود: تمام موكب هاى ايرانى با برپايى 
چادرهــاى خدمات رســانى در موقعيت هاى 

شهرستان هاى معين مستقر شده اند.
وى اظهار كرد: چنــد موكب خارجى نيز كه 
درخواســت حضور در مرز شلمچه را داشتند، 
بزودى در موقعيت هاى پيش بينى  شده، مستقر 

خواهند شد.
يــازع بــه شناســنامه دار شــدن 80 درصد 
موكب هــاى مســتقر در مســير منتهى به 
مرز شــلمچه اشــاره كرد و گفت:تا شــروع 
خدمات رسانى به زائران اربعين، تمام موكب ها 

شناسنامه دار مى شوند. 

 خدمت رسانى از هفته آينده
وى گفت: خدمات رسانى به زائران حسينى از 
اول آبان ماه همزمان با شــروع حركت زائران 

حسينى آغاز مى شود.
رئيس كميته مشــاركت هاى و اسكان ستاد 
اربعين در مرز شلمچه به ظرفيت سازى براى 
اسكان 50 هزار نفر در ايام اربعين حسينى در 
مرز شلمچه اشاره و بيان كرد: با ظرفيت سازى 
صورت گرفته 100 هزار پرس غذا در هر وعده 

بين زائران حسينى توزيع مى شود.

 شور خدمت 
استاندار خوزســتان نيز بابيان اينكه آخرين 

هماهنگى ها و تمهيدات دستگاه هاى اجرايى 
خوزستان براى خدمات رسانى بهتر به زائران 
اربعين حســينى كه از دو پايانه مرزى چذابه 
و شلمچه راهى كربلاى معلا مى شوند، انجام  
شده است، گفت: تقريباً تمامى زيرساخت ها و 
امكانات رفاهى و پشتيبانى از زائران در دو مرز 

چذابه و شلمچه فراهم  شده است.
غلامرضا شريعتى بابيان اينكه هرسال در بحث 
تردد زائران اربعين حسينى از پايانه هاى استان 
با مشكلات كمترى روبه رو هستيم، افزود: در 
اربعين امسال به لطف الهى همه توان خود را 
براى ميزبانى شايســته از زائران اربعين به كار 
مى گيريــم. با اين  حال برخــى پروژه ها نظير 
آبرســانى بســتان به چذابه مراحل نهايى را 

مى گذرانند.
وى گفت: در شلمچه با توجه به اينكه از قبل 
زيرساخت ها تا حدود زيادى فراهم شده بود با 
مشكلات كمترى روبه رو بوديم، ولى در چذابه 
زيرســاخت هاى كمترى فراهم شده بود و در 
چند ســال اخير تلاش شد، اين زيرساخت ها 

فراهم شود.
شــريعتى تأكيد كرد: از سال آينده به گونه اى 
برنامه ريزى مى شــود كه در زمان تردد زائران 
اربعين حســينى كــه حــدود 20 روز طول 
مى كشد، صادرات كالاهاى غيرنفتى به عراق از 
دو پايانه تجارى شلمچه و چذابه در مسيرهاى 

جداگانه انجام شود تا خللى در فرايند صادرات 
پيش نيايد.

وى گفت: هم اكنون به مرحله اى از آماده سازى 
زيرســاخت هاى دو مــرز چذابه و شــلمچه 
رسيده ايم كه مى توانيم، بيشتر از اربعين سال 

گذشته، پذيراى زائران امام حسين(ع) باشيم.

 آبرسانى به چذابه 
معاون امور عمرانى اســتاندار خوزســتان نيز 
گفت: بخش عمده عمليات تعريض، بهسازى 
و چهــار بانده كردن سوســنگرد بــه چذابه 
انجام شده و طرح آبرســانى به چذابه مراحل 
پايانى را مى گذراند.هاشــمى زاده افزود: طرح 
آبرسانى از بستان تا چذابه به طول 27كيلومتر 
مى بايست در مدت 14ماه انجام مى شد، ولى 
به لطف الهى و با همت قرارگاه خاتم الانبيا، اين 

طرح در مدت 2/5 ماه اجرايى شد.
وى گفت: اجراى طرح آبرسانى به چذابه به اين 
معنى اســت كه مشكل ترافيك در اين مسير 
بسيار كمتر خواهد شد و از به كارگيرى ده ها 
دســتگاه تانكر آبرسان كه با هزينه سنگين از 
بستان و شــهرهاى دوردست مثل شهرستان 

شوش تأمين مى شد، جلوگيرى خواهد شد. 
هاشــمى زاده افــزود: 18كيلومتر از مســير 
سوسنگرد تا چذابه چهاربانده و نقاط حادثه خيز 
حذف شده و عمليات تعريض و بهسازى اين 

مسير تا 10روز آينده به سرانجام خواهد رسيد.
وى گفت: كمربندى سوســنگرد و بستان نيز 
تــا قبل از حركت كاروان هــاى زائران اربعين 

حسينى زير بار ترافيك قرار مى گيرد. 
تكميل طــرح روشــنايى توقفــگاه خودرو، 
روشنايى مسير پياده زائران، ديواركشى توقفگاه 
100هكتارى چذابه، ساماندهى مسئله فاضلاب 
مواكب ازجمله طرح هايى عنوان شــد كه در 

چند روز آينده، آماده مى شود.

 تمرين آزمايشى
معاون اســتاندار خوزســتان و فرماندار ويژه 
خرمشهر نيز گفت: به منظور ارزيابى آمادگى 
دستگاه هاى خدمات رسان، تمرين آزمايشى 
خدمات رسانى به زائران اربعين 27 مهرماه 96 

در شلمچه برگزار مى شود.
ولــى االله حياتى بابيــان اينكــه 400موكب 
مردمى در شلمچه برپا مى شود، گفت: وظايف 
شهردارى هاى معين شامل شهردارى 7 تهران، 
شيراز، ماهشهر، آبادان و خرمشهر در شلمچه 
مشخص شده و گسترده كار آنان نيز بازتعريف 
شده است.وى افزود: خدمت رسانى به زائران در 
آن سوى مرز نيز توسط منطقه آزاد اروند صورت 
مى گيرد. ضمن آنكه در خصوص مسئله توقفگاه 
خودرو، سرويس هاى بهداشتى و اسكان موقت 

زائران در شلمچه مشكل خاصى وجود ندارد.

��ر ��ر
 مهار بيابانى شدن اراضى ملى استان 

با كشت گياه «لگجى»
هرمزگان:مديركل منابع طبيعى و آبخيزدارى استان بوشهر 
خواســتار تقويت و توسعه كشــت گياه «لگجى» در استان 

بوشهر با هدف جلوگيرى از گسترش بيابان هاى استان شد.
ســهيل مهاجرى در نشســت هماهنگى اجراى طرح هاى 
بيابان زدايى اظهار داشــت: اكنون برنامه ريزى هاى لازم براى 
احيــاى 4000 هكتار از اراضى بيابانى اســتان با روش هاى 
بيولوژيك و مبتنى بر پوشش گياهى، بذركارى و جمع آورى 
هــرز آب ها و آب هاى ناشــى از بارندگى ها و جنگلكارى در 

دستور كار قرار گرفته است.
وى افزود: اجراى طرح هاى بيابان زدايى در اســتان بوشــهر 
همچنان ادامه خواهد داشــت و تاكنون در 30 هزار هكتار از 
اراضى بيابانى عمليات مالچ پاشى روى تپه هاى ماسه اى انجام 
شده اســت.مهاجرى اضافه كرد: انجام نهالكارى در 30 هزار 
هكتار ديگر با كشت گونه هاى گز، اسكنبيل، پانيكوم، كهور، 
آكاسيا ويكتوريا، ساليسينيا از ديگر اقدام هاى منابع طبيعى 
استان بوده است كه نقش مهمى در تثبيت شن هاى روان و 

جلوگيرى از بيابان زايى داشته است.

 تشكيل نخستين تيم مرمت اضطرارى 
آثار تاريخى در شوشتر

ايلنا:رئيس اداره ميراث فرهنگى شوشــتر گفت: براى اولين 
بار در كشور گروه جهادى ميراث فرهنگى در اين شهرستان 

تشكيل شد و آغاز به كار كرد.
على محمد چهارمحالى، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: 
اين تيم جهادگران ميراث فرهنگى شوشتر متشكل از 20 نفر 
از فعالان اداره ميراث فرهنگى اين شهرســتان و دانشجويان 
علاقه مند به رشته هاى مرتبط با حوزه ميراث فرهنگى تشكيل 
شده است.وى افزود: وظيفه اصلى اين گروه جهادى، مرمت 
اضطرارى بناهاى باستانى در شهرستان شوشتر است و تلاش 
دارد تا با انجام اقدام هاى مراقبتى و حفاظتى زيرنظر سازمان 
ميراث فرهنگى نسبت به پايش و نگهدارى بناهاى تاريخى 
اقدام كرده و در حد تــوان در زمينه مرمت هاى اضطرارى و 
همچنين پاكســازى هاى محيطى و معرفى آثار تاريخى اين 

شهرستان اقدام مى كند.

400موكب در مرزهاى خوزستان برپا شد

 فرش هاى 100 ساله اين مسجد را خوزستان در تب و تاب ميزبانى
كجا بردند؟

ايسنا: با آنكه فرش هاى پهن شده در مسجد جامع سنندج، 
نظر هر بيننده  را كه به آن وارد مى شود به خود جلب مى كند، 
اما معاون صنايع دستى كردستان مى گويد: فرش هاى 100 
ساله اى كه پيش از اين در مسجد پهن بودند، جذابيت ديگرى 
داشــتند كه در حال حاضر آن ها را جمع كرده اند و كسى از 

سرنوشت آن ها خبر ندارد.
سعيد نظرى معاون فعلى صنايع دســتى كردستان درباره 
فرش هاى اين مسجد مى گويد: دى ماه سال 1388 از مسجد 
دارالاحسان سنندج ديدن كردم و عكس هايى هم از فرش هاى 
داخل آن گرفتم. بعد از اين بازديد به اداره اوقاف كه مالكيت 
اين مسجد را دارد، نامه  نوشتم و درخواست كردم با توجه به 
اينكه برخى از فرش هاى موجود در مسجد قدمت 100 ساله 
دارند و نمادى از فرهنگ استان كردستان محسوب مى شوند، 
آن ها را حفظ كنند و از طرفى چون گردشــگران داخلى و 
خارجى از اين مســجد ديدن مى كنند و مى توانند روى اين 
فرش ها راه بروند به نوعى آنجا به موزه زنده فرش تبديل شود، 

اما تاكنون هيچ پاسخى از اوقاف دريافت نكرده ام.
 هنوز يك ســال از ارســال نامه من به اوقاف نگذشته بود 
كه بيشــتر فرش هاى قديمى مسجد جمع  شدند و كسى از 

سرنوشت آن ها خبر ندارد. 
او با تأكيد به اينكه متأســفانه فرش هاى قديمى كه قدمت 
برخى از آن ها به 100 سال مى رسد، ديگر در مسجد وجود 
ندارند، اضافه مى كند: فرش هايى كه در مسجد وجود داشته 
و دارند از نقاط مختلف استان كردستان و استان هاى ديگر 

اهدا شده اند.
نظرى مى گويد: فرش تك پود سنه جزو گران ترين فرش هاى 
ايران است كه نمونه هايى از آن در مسجد جامع سنندج نيز 
وجود داشــته اســت. اين فرش ها در انواع طرح ها از جمله 
طرح هاى واگيره اى (تكرار شــونده)، يك چهارم، سراسرى، 
هندســى، گردان و ذهنى بافت روستايى و نقشه دار موجود 

بودند. اندازه قالى ها نيز از سايز پشتى تا 12 متر بوده اند.
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ايرانشهر- حسين سپاهي  گوانز يكى از مناطق 
محروم سيستان و بلوچســتان است كه در انتهاى 
بخش بزمان از توابع شهرســتان ايرانشهر واقع  شده 
است و متأسفانه ساكنانش از داشتن امكانات اوليه 
زندگى همچون آب آشاميدنى سالم محروم هستند.

 آبرسانى سيار
حكايت آب اهالى اين روستا و كودكان چشم به راه 
و مظلومش، حكايت تانكرهاى سيارى از سوى اداره 
عشايرى اســت كه گالن هاى آب مردم روستا را پر 
مى كند تا آب آشــاميدنى آن ها البته نه به قدر نياز 

واقعى تأمين شود.
اين اما تمام ماجرا نيســت زيرا عمليات انتقال آب 
توسط تانكر، به شكل منظم و مرتب انجام نمى شود 
و هــر 10 روز چهار الى پنــج تانكر به آن ها تعلق 

مي گيرد.

 آب در كوزه و ما تشنه لبان مى گرديم 
مردم گوانز مى گويند آيا اين انصاف اســت كه با 
توجه به چهار حلقه چاه در دشــت شــوراب بين 
روستاى گوانز و سفيد ابه حفر شده و لوله هاى آب 
از هشــت كيلومترى ما مى گذرد، اما اينجا تشنه 

باشيم؟
مســعود ناروئى عضو شوراى اسلامى روستاى گوانز 
بيان داشــت: آيا دولت هزينــه خريد يك كمربند 
و9000 متر لوله را ندارد كه آب را از لوله هاى پر آبى 
كه از دشت سمسور به بخش بزمان سرازير هستند، 
بخرند تا صد خانوار از نعمت آب آشــاميدنى سالم و 

بهداشتى برخوردار شوند؟
 اين عضو شورا مى گويد: سال هاست كه فرمانداران، 
بخشــداران و مديران كل و مديــران آب و فاضلاب 
روســتائى به ما وعــده برخــوردارى از نعمت آب 
آشــاميدنى را داده اند، اما هيچ يك از اين قول ها به 

مرحله عمل نرسيده است.
ناروئى مى افزايد: گردشگران از سراسر كشور به خاطر 
جاذبه هاى ديدنى بخصوص كوه خضر بزمان كه داراى 
آتشفشان نيمه فعال است و يا زيارت خضر نبى (ع) 
به اين منطقه ســفر مى كنند، اما حتى آب ســالم و 

بهداشتى براى پذيرايى از آن ها در دسترس نيست.

 مشكلات رفع مى شود
محمــد رضا كلكلى مدير آب و فاضلاب روســتايى 
ايرانشهر در گفت و گو با خبرنگار ما در اين خصوص 
اظهار مى كند: امسال براى تأمين آب روستاى گوانز 
60 ميليون تومان اعتبار تخصيص يافته است كه به 
محض وصول اين اعتبار، عمليات اجرايى آبرسانى به 
اين روستا آغاز و ان شاءاالله مشكلات مردم اين منطقه 

رفع مى شود.

تسنيم  نزديك به يك ســال از قرارداد خريد 
ملك كارخانه تاريخى و قديمى ريسباف مى گذرد، 
اما پس از اين مدت هنوز پشت در هاى بسته اين 
كارخانه متروكــه كه قرار اســت، روزى به موزه 

تبديل شود، گرد فراموشى پرسه مى زند.
هر بار هم دليل توقف اين پروژه را جويا شــديم، 
طراحى ايــن موزه را عنوان كردنــد؛ طراحى كه 
هنوز پس از اين مدت به جمع بندى نرسيده اند و 
مى توان گفت، اين پروژه عملاً در ايستگاه توقف، 

لنگر انداخته است.
قــرارداد خريد كارخانه تاريخــى اصفهان دى ماه 
ســال گذشــته با حضور عباس آخوندى وزير راه 

و شهرسازى و رســول زرگرپور استاندار اصفهان، 
بين محمدرضا حســين زاده مديرعامل بانك ملى 
و محمدســعيد ايزدى معاون وزيــر و مديرعامل 
شــركت عمران و بهسازى شــهرى ايران به امضا 

رسيد.
قرار است، اين كارخانه به موزه تبديل شود، اما از 
امضاى قرار داد نزديك به يك سال گذشته و هنوز 

اتفاقى مبنى بر ايجاد موزه نيفتاده است.
اين ماجرا تا جايى بود كه چندى پيش شــخصى 
خبر از تفكيك زمين ريسباف براى فروش داد. اما 
وقتى ماجرا را از مديركل ميراث فرهنگى اصفهان 

جويا شديم، وى اين قضيه را كذب دانست.

اين در حالى اســت كه مديركل راه و شهرسازى 
اســتان اصفهان در مورد ريسباف گفت: كارخانه 
ريسباف اصفهان تنها كارخانه باقى مانده از دوران 
معمارى صنعتى ايران اســت كه با اتمام تعهدات 
بزودى در اختيار شــركت مادر تخصصى عمران 
و بهسازى شــهرى ايران قرار مى گيرد و فراخوان 

طراحى و معمارى آن منتشر خواهد شد.
ريسباف دومين كارخانه ريســندگى اصفهان در 
سال 1311 با مشــاركت جمعى از سرمايه داران 
در اصفهان راه اندازى شد. اين اثر در تاريخ هشتم 
مرداد 1381 با شماره ثبت 6018 به عنوان يكى 

از آثار ملى ايران به ثبت رسيده است.

روستاييان «بزمان» چشم به مساعدت مسئولان دوخته اند

«فراموشى» در كارخانه ريسباف اصفهان پرسه مى زند

15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1
د و ل ا ه م ر د ن ب ر ا ف ص 1
ی ا ن ا ر ی ا ه و ا ی 2
م ق ج ح م ر ک ر م ا 3
ی ع ی ت م و ل ا ه د 4

ی ف ا ب ل ک ر ت ا م م ش 5
غ ت ی ن ن ب ا ت ی ل ا ی 6
ی ت ر گ ر ا ث ی ا ن ا و ر 7
ر ص ن ر ی م ا ق ب و ر ا 8
ا ف و ز گ ر م ن ا و ج ا ز 9
ن ی ه ا ش ا م ه ک و پ ی 10
ت ه ر ی ب د ت ت س ا ی س 11
ف د ی ا و د ز ی ن ا ه د 12
ا ر ی د ر م ن ز ا ز ر ا 13
ع ا ش م ی ت گ ا پ س ا ا د 14
ی د ب ا ا ه ه ن ا س ر ر ب ا 15

حل جدول شماره قبل

شيخ  به  ملقب  عراقى  شيعه  فقيه   -1
كبير- حريص

نيروى  سرباز  جمعه-  مشهور-   -2
دريايى

پسران  از  وطنى-  دخترانه  نام   -3
حضرت آدم(ع)- قطار

4- آشيانه- دلداده ويس- صوت ندا
و  حرارت  بخش-  آرامش  رنگ   -5

گرمى- خلاص شدن
انگارى-  سهل  كردن-  زندگى   -6

بدگويى كردن از مردم
اجرام  7- مظهر سبكى- ساز شاكى- 
گردنده آسمانى كه از خود نورى ندارند

8- قهرمان سرزمين ترويا- معكوس- 
نهى از بردن

9- خودروى حمل بار- يازده- شريعت
فدراسيون  سابق  رئيس سوئيسى   -10
يكپارچگى-  فوتبال-  المللى  بين 

بيمارى و مرض
11- خوردنش نشان زبونى است- رايت 

و پرچم- موشواره
«حراست»  مزاحمت-  دفع   -12
از  كه  اندونزى  در  اى  نامنظم- جزيره 
به  جهان  گردشگرى  مراكز  مهمترين 

شمار مى رود
13- مخترع ماشين بخار- برد مشهور- 
اين پول در سفر كويت به كارتان مى آيد

جمع  و  هاست  پيمانه  نشانى-   -14
كيل- اهل سوريه

محله  در  خيابانى  حبوبات-  از   -15
منهتن نيويورك و محل استقرار بانك ها 

و بنگاه هاى بزرگ مالى امريكا

كسى-  خواست  كردن  برآورده   -1  

آبشارى زيبا در جنوب شرقى على آباد 
كتول از توابع گلستان

ندارى-  پيشوند  نجيب-  حيوان   -2
سالن بزرگ- تحفه

و  گيلان  سرسبز  خطه  اهل   -3
مازندران- جملات را تشكيل مى دهند- 

سبزى غده اى
بسكتبال-  المللى  بين  فدراسيون   -4

نمايشگر رايانه اى- بله ايتاليايى
5- علم اشكال- كاخ سلطنتى فرانسه

درخت  سعادت-  مرغ  عرب-  نفى   -6
زبان گنجشك- جمع رحيم

7- تومور- افراد مورد اعتماد- شركت 
خدمات پس از فروش ايران خودرو

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

iranpuzzle@gmail.com

جدول
محمدرضا على زاده

7095

15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1   
               1 

               2 

               3 

               4 

               5 

               6 

               7 

               8 

               9 

               10 

               11 

               12 

               13 

               14 

               15   

 افقى

 عمودى
8- پرواز كننده- سرگشته- كرم كدو

دهنده-  گشايش  الكتريكى-  پيل   -9
موى گردن شير

10- هيزم- آفت مزارع گندم- به سوى 
خود كشيدن- نت منفى

11- شب ها- مردى كه تازه ازدواج كرده 
است

12- همسر مرد- از انواع پيوند درختان- 
سياهه

از  زخم-  سياه  شطرنجى-  بازنده   -13
انواع دوگانه بيمارى تالاسمى

و  نحيف  مرغوب-  زردآلوى  نوعى   -14
ناتوان- مادر ورزش ها- جواب مثبت

مايه  بعدها  كه  نوبل  آلفرد  اختراع   -15
پشيمانى اش شد- بيمارى التهاب معده 



رخ � رخ

��

2 برابر ويزيت پزشك به جيب دلالان مى رود

ويروس «كار چاق كنى» در نوبت دهى اينترنتى پزشكان
هنگامه طاهرى  معضــل نوبت دهى هاى 
اينترنتى مطب ها منجر به رشد پديده اى به نام 
«منشى هاى كارچاق كن» شده است. منشى هايى 
كه علاوه بر ويزيت پولى جداگانه مى گيرند تا به 

بيماران بخت برگشته نوبت بدهند.
شــايد شما هم طى ســير درمان با اين پديده 
مواجه شــده باشيد. اين كه پزشكى براى نوبت 
دهى به بيماران اقدام به ايجاد ســايت كرده و 
به تعداد مشخصى از بيماردر روز نوبتِ مراجعه 

مى دهد.
تا اينجاى كار مشكلى نيست. اما مشكل از جايى 
شروع مى شود كه اين روند مى رود به سمتى كه 
باب رشوه دادن و رشوه گرفتن هم با رنج بيمارى 

توأم مى شود.
دلمان خوش بود كه لااقل پزشــكان در اين بى 
سامانىِ سركيسه كردن مردم، كنار آن هاهستند 
و لااقل اين ها به خاطر قسم پزشكى كه خوردند، 
طــورى مرهم بر زخم بيمــاران مى گذارند كه 
دلخون از مطب بيــرون نروند؛ ولى انگار اين ها 
هم عليه مردم گارد گرفته اند. گواهش بيمارانى 
هستند كه همواره صبورانه براى ويزيت شدن، 
هــم هزينه مالى مى دهند و هم از وقت شــان 
مى گذرند تا درد شــان دوا شود.اما عده اى انگار 

آماده اند تا از درد مردم به نوعى نان بخورند.
بله! خيلى خلاقيت مى خواهد كه بتوانى طورى 
برنامه ريزى كنى كه پول ويزيت شــامل حال 
دكتر شــود و همان مقدار شامل حال منشى و 
باز هم همانقدر شامل حال كسى كه كنار اين 

برنامه ها براى خودش كيسه دوخته.

 دلالان نوبت دهى پزشكان
«ع.م» بيمار يكى از مطب هاى پزشــكان است. 
او مى گويد: وقتى براى نوبت گرفتن از پزشــك 
براى بيمارمــان به مطب مراجعه كردم، گفتند 
اين پزشك اينترنتى نوبت مى دهد. به سايت كه 
مراجعه كردم بسته شده بود. باز برگشتم مطب 
شماره تلفن شخصى به نام «ع.م.پ» را دادند كه 
او از طريق اينترنت به ما نوبت بدهد. او 40 هزار 
تومان دستمزد گرفت. ما به خيال اين كه همين 
مبلغ براى ويزيت هســت به مطب كه مراجعه 
كرديم منشى دكتر 40 هزار تومان ديگر براى 
ويزيت گرفت و 40 هزار تومانم خانم منشى براى 
خودش گرفت تا سرانجام ساعت يك نيمه شب 

ما را فرستاد داخل اتاق. تازه آن هم با دعوا. 
وى اضافه مى كند: جالب اينجاســت كه وقتى 
موضوع را به دكتر گفتم او خيلى خونسرد گفت: 
كار آن ها به من ربطى ندارد! يعنى دكتر اطلاع 

داشت ولى تمايلى به رسيدگى به آن نداشت.

«م.ط» اظهار مى دارد: براى نوبت راديولوژى رفتم. 
گفتند بايد 6 صبح بيايى تا روى فهرست برگه اى 
پشــت در اتاق دكتر نام نويسى كنى. فردا اول 
صبح كه به مطب دكتر رســيدم در انتظار نفر 
بيست و دوم بودم. در واقع بعضى ها چهار صبح 
رســيده بودند و نام نويسى كرده بودند. اين در 
حالى بود كه منشى گفته بود دكتر بيشتر از 14 
نفر را ويزيت نمى كند. اما عصر كه رفتيم كسى 

در اتاق انتظار نبود!
او ادامه مى دهد: منشى ها بيشتر براى بازار گرمى 

پزشكان ادعا مى كنند دكتر نوبت ويزيت ندارد.
«ع.ك» هم از بيمارانى اســت كــه براى نوبت 
راديولوژى با مشــكل مواجه شده است. او بيان 
مى دارد: به راديولوژى كه رفتم گفتند، بايد صبح 
زود بيايى روى برگه پشت در نامت را بنويسى. 

بيشتر از 25 نفر هم قبول نمى كنند. 
فرداى آن روز هوا تاريكى رفتم كه نام نويســى 
كنم. خلاصه توانســتم به عنوان نفر بيســت و 
پنجم ثبت نام كنم. اما عصر كه مراجعه كرديم، 
گفتند متأسفيم نوبت نداريم. وقتى به نظافتچى 
آنجا گفتم چند مى گيرى اســم مرا به فهرست 
اضافه كنــى و 10 هزار تومان گذاشــتم كف 

دستش، گفت يك نفر ديگر جا داريم!

 ضرورت ايجاد سيستم نظام ارجاع
پيگيرى گزارشــگر ما از سازمان نظام پزشكى 

مشهد آغاز شد. 
مديــر اجرايى نظام پزشــكى مشــهد توپ را 

مى انــدازد در زمين بيماران. مى گويد: رشــوه 
گيــران را ما مردم رشــوه گيــر مى كنيم. اگر 
بيماران پول نگذارند لاى دفترچه و بدهند دست 

منشى،او هم رشوه گير نمى شود.
دكتر بيژن نژاد ســپس مشــكل را به نداشتن 
«سيستم نظام ارجاع» مرتبط مى داند و مى گويد: 
بدون سيستم نظام ارجاع هر كسى به تشخيص 
خودش دفترچــه اش را برمى دارد و راه مى افتد 
سراغ يك پزشك. پزشكى كه به توصيه اطرافيان 
معرفى شده است. مثلاً به تشخيص خودش نزد 
فلان فوق تخصص مــى رود در حاليكه ممكن 
است يك متخصص هم بتواند درمانش كند يا 
نزد يك متخصص مى رود در حالى كه مداواى او 
در حيطه طبابت يك پزشك عمومى است؛ اما 
اگر سيســتم ارجاع باشد نه مشكل نوبت دهى 
پيش مى آيد نه مشكل رشوه گيرى و نه مشكل 

تشخيص پزشك.
 بعضى از اين مطب ها و مؤسسه ها واقعاً سرشان 
شلوغ است، اما بعضى ديگر با اين كارها دنبال 

فضا سازى براى جلب مشترى هستند. 
وى در مورد مطب هاى شلوغ نيز اظهار مى دارد: 
بعضى از اين ها واقعاً شــلوغند و اين بدين علت 
است كه اسم يك پزشك برجسته شده و همه 
فكر مى كنند تشــخيص او بهترين است البته 
بعضى ها هم دنبال فضا سازى هستند براى جلب 

مشترى.
وى البتــه بر اين موضوع هم تأكيد مى كند كه 
چنانچه موردى از اين مواردِ تخلفى اثبات شود، 

قطعاً پيگيرى مى شود.
دكتــر بيژن نــژاد مى افزايد: در مــورد تخلف 
منشى ها بارها به پزشكان تذكر داده ايم. پزشكى 
داريم كه مى گويد به دليل همين تخلفات چند 
بار منشى اش را عوض كرده، اما باز نفر بعدى هم 

به همان شكل عمل كرده.
يكى از پزشكان نيز در همين زمينه به خبرنگار 
ما مى گويد: وقتى حقوق پزشــكان دولتى دير 
پرداخت مى شود، مجبور است از يك جاى ديگر 
تأمين كند. مگر مطب چقدر درآمد دارد؟ حرف 
هم كه مى زنيم قسم پزشكى را مى كوبند توى 

سرمان.
خلاصه اين كه انگار رشــوه گرفتن منشــى ها 
تبديل شــده به معضل كه البتــه نوبت دهى 
اينترنتى هم زمينه را براى تخلف باز گذاشــته 
است. قضيه از مشكل اقتصادى پزشكان و بلكه 
در عده اى محدود حرص مال شــروع مى شود 
و در نهايت به وضعيت بد مالى منشــى ها ختم 
مى شود كه رشــوه دادن مردم سبب شده هم 
مشكل منشى ها حل شود و هم مشكل پزشكان 
با بيمار يابى منشــى ها. در اين بين انگار نبض 

مطب مى افتد دست منشى و نه پزشك. 

آب و �وا
 پيش بينى ادامه افزايش دما در اغلب 

مناطق خراسان رضوى
قدس: هوا شناســى خراســان رضوى اعلام كرد: بررسى 
نقشــه هاى پيش  يابى و خروجى مدل هاى هواشناســى 
نشان دهنده جوى پايدار بوده و از امشب مجدداً بر شدت 
ناپايدارى هاى جوى افزوده خواهد شد. از اواخر وقت امروز 
تا چهارشــنبه صبح براى پاره اى نقــاط بارش باران پيش 
بينى مى گــردد. همچنين از لحاظ دمايــى روند افزايش 

دماى هوا تا سه شنبه ادامه خواهد داشت.
كمينه و بيشينه دماى هواى مشهد نيز براى امروز دوشنبه 
به ترتيب 12 و 26 درجه سلسيوس پيش بينى مى شود.
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 عضو كميسيون اصل 90مجلس در گفت وگو با قدس:
 ثبت رسمى دهه كرامت مورد حمايت 

قاطع مجلس است
مجمــع  عضــو  رضاطلبــى: 
نمايندگان خراسان جنوبى گفت: 
طرح ثبت دهه كرامت در تقويم 
رسمى كشــور با رأى بالايى در 

مجلس تصويب خواهد شد.
در  اميرحســنخانى  محمدرضا   
ادامه بــه قدس افــزود: اگر اين 
طرح از ســوى وزارت فرهنگ و 
ارشاد به مجلس ارائه شود، بدون 

ترديــد مورد حمايت همه نمايندگان قرار خواهد گرفت زيرا 
ثبت رسمى آن باعث خواهد شد، تاريخ آن هميشه در معرض 
مشــاهده و اطلاع مردم باشد و از قبل آمادگى براى برگزارى 
جشن ها و مراسم هاى مختلف در اين دهه وجود داشته باشد.

عضو كميســيون اصل 90 مجلس اظهار داشــت: در حال 
حاضر آستان قدس رضوى اقدام هاى شاخصى را دراين دهه 
انجام مى دهد كه باعث شده است، دستگاه هاى ديگر نيز به 
پيروى از اين آستان فعاليت هايى را انجام دهند و حتى اقشار 
مختلف همچون برخى پزشكان به ويزيت رايگان در اين دهه 
مى پردازند. از اين رو رسميت يافتن اين دهه و آگاه بودن تمام 
نقاط كشور از تاريخ دقيق آن باعث گسترش و ترويج بيشتر 

اين گونه اقدام ها و نشر ارزش هاى مذهبى خواهد شد.

 سرشمارى 73 هزار خارجى غيرمجاز 
در خراسان رضوى

ايرنا : مديركل امور اتباع و مهاجرين خارجى خراســان 
رضوى گفت: 73 هزار تن از اتباع خارجى غيرمجاز در اين 
استان در دو مرحله اجراى طرح سرشمارى شركت كردند.

محمد عجمى افزود: سرشــمارى اتبــاع غيرمجاز از اواخر 
اسفند سال گذشته، آغاز شد كه در مرحله نخست آن كه تا 
آخر خردادماه ادامه يافت 53 هزار نفر از اتباعى كه فاقد هر 

نوع مدرك اقامتى بودند، نام نويسى كردند.
وى گفت: ثبت نام كنندگان زنان و مردانى بودند كه يكى 
از آن ها داراى كارت آمايش مرحله يازدهم بود، اما همســر 
و فرزندانشان مدرك اقامتى نداشــتند، يا اعضاى خانواده 
دانــش آمــوزان غيرمجازى كه در ســال هاى 94 و95 در 
مدارس دولتى ثبت نام شــدند و يا مــردان خارجى فاقد 
مــدرك اقامتى بودند كه با زنان ايرانى ازدواج كرده بودند، 

اما خود و فرزندانشان فاقد مدرك بودند.
وى گفــت: در مرحله دوم طرح هم اتبــاع خارجى داراى 
مدارك اقامتى نامعتبــر و نيز جمعيتى كه داراى گذرنامه 
خانوارى بودند از 17 مردادمــاه تا اول مهرماه نوبت دهى 

شدند.
وى عنوان كرد: بخشــى از 73 هزار نفــر افراد ثبت نامى 

كسانى بودند كه داراى گذرنامه خانوارى بودند.
به گفته وى، اين جمعيت در استان 36 هزار نفر هستند.

عجمى افزود: بر اساس برآوردهاى اوليه بيش از 70 هزار تن 
از اتباع غيرمجاز خارجى در اســتان خراسان رضوى وجود 
دارند كه بخشــى از اين جمعيت تاكنون در طرح شركت 

نكرده اند.
وى عنــوان كرد: ثبت نــام كنندگان در ايــن طرح فعلاً 
مى توانند با همان رســيد شــركت در طرح تردد و اقامت 
داشته باشند تا در آينده، وضعيت آن ها تعيين تكليف شود.

مديرعامل تاكسيرانى:
 12000 تاكسى مشهد به زودى مجهز به 

سامانه «پرداخت آنلاين» مى شوند
تسنيم: مديرعامــل ســازمان تاكســيرانى مشهد گفت: 
12هزار تاكســى در اين شــهر بزودى مجهز به ســامانه 

«پرداخت آنلاين» مى شوند.
ســيد مهدى علوى  مقدم گفت:با نصب ســامانه پرداخت 
شتابى و آنلاين در تاكسى ها، پرداخت كرايه از طريق «من 

كارت» قابل اجرا مى شود.
وى همچنين در خصوص نرخ خدمات تاكسى هاى اينترنتى، 
آژانس ها، سرويس هاى مدارس و غيره افزود: نرخ كرايه ها 
بايد طبق مبلغ معين شــده از سوى دستگاه هاى نظارتى

 باشد.
وى ياد آور شد: از تاكسى هاى بيسيم درخواست كرده ايم 
كه در راستاى ايجاد يك رقابت سالم، تخفيف 30 درصدى 
را در خدمات خود اعمال كنند و اين موضوع مورد موافقت 
شوراى شهر هم واقع شــده است. ما براساس آناليزى كه 
همه ســاله داريم، نرخ ها را محاسبه مى كنيم و نرخ حمل 
و نقل توســط شــورا مصوب و توســط شــهردارى ابلاغ

 مى شود.

 اتوبوسرانى توضيح دهد چه زمانى مذاكره با سازمان فناورى 
اطلاعات و ارتباطات شــهردارى مشهد تمام مى شود تا مردم 
بتوانند از كارت شهروندى بانك شهر و ديگر كارت هاى عضو 
شتاب بانكى خود براى استفاده از دستگاه من كارت استفاده 
كنند تا مردم در باجه هاى شارژ من كارت كه بعضى وقت ها 

بسته و يا شلوغ است، اذيت نشوند.
938...2651 

 از شهردار جديد مشهد خواهشمنديم يك تصميم جدى 
نسبت به بازگشــايى و خرابى 35 مترى دوم سيدى داشته 
باشــيد و فقط مثل شهردار قبلى وعده ندهيد، محبت كنيد 
از اوضاع اســفبار اينجا چون كثيفى، شلوغى، منازل مخروبه 
و كلنگى كه داريم، زندگى مى كنيم، بازديد كنيد. ما هم حق 

زندگى داريم.
915...7916 

 چرا شهردارى و شوراى شهر براى ما مردم كارى نمى كنند 
و فقط به چند برگ اخطار قانع اســت؟ ما در واحدى چهار 
طبقه بين چراغچى3و5 زندگى مى كنيم. مغازه هاى پر ســر 
و صداى مكانيكى و... اولاً با ســد معبر جلو خانه هايمان بعد 
با ســر و صدايشان امانمان را از ساعت هفت صبح تا10 يا11 

شب بريده اند.
933...2065

 شــركت گاز مشــهد با توجه به درخواســت مكرر اهالى 
طبرسى شمالى 14 شهيد حريمى 6بابت شبكه گذارى گاز 
با توجه به اينكه شــهردارى منطقه سه نسبت به زيرسازى 
وآسفالت خيابان مذكور اقدام كرده است، لطفاً براى جلوگيرى 
از آسفالت شكافى وخرابى خيابان فوق زودتر از آسفالت شبكه 

گذارى را انجام دهيد.
936...3758

 جوابيه سازمان اتوبوسرانى مشهد
در پاسخ به پيام شهروند محترم مندرج در شماره 8495 مورخ 
96/06/20 با موضوع: «از ميدان 15 خرداد به طرف ميدان دكتر 
شريعتى هيچ اتوبوسى نيست. لطفاً خط 66 را تا اين ميدان ادامه 
داده و اين خط را تا پايانه فلســطين ادامه دهيد.» به استحضار 
مى رساند، شهروند محترم مى توانند با استفاده از خدمات خط 
37 به چهارراه لشكر عزيمت و از آن محل با استفاده از خدمات 
خط 10 و يا خط يك قطار شــهرى به ميدان شريعتى و پايانه 
فلسطين ســفر كنند. لازم به توضيح است، شهروندان محترم 
همچنين مى توانند در ايستگاه ميدان امام خمينى(ره) با استفاده 

از خدمات خط 22/2 به ميدان شريعتى مراجعه كنند.

مديركل اين اداره خواستار شد
 ورود جدى محيط زيست 

خراسان شمالى در صدور پروانه چراى دام 
عباسعلى سپاهى يونسى: مديركل محيط زيست خراسان 
شمالى گفت: مى توانيم با آموزش هاى لازم، ظرفيت دامدارى 
عشايرى و روستايى را براى كشور به يك فرصت تبديل كنيم، 
اما عملاً ســابقه تاريخى نشان مى دهد تا امروز عكس اين را 

شاهد بوده ايم و اين ظرفيت ها به فرصت تبديل نشده است.
سيد اصغر مطهرى با ابراز اميدوارى به رفع اين مشكل گفت: 
ما به دنبال اين هستيم كه اين نگاه را در استان اجرايى كنيم 

تا شاهد اين باشيم كه وضعيت محيط زيست ما بهتر شود.
وى با اشاره به موضوع صدور پروانه چراى دام براى دامداران 
گفت: متأسفانه سازمان محيط زيست هيچ دخالتى در مميزى 
صدور پروانه هاى چــراى دام در مناطق تحت مديريت خود 

ندارد در صورتى كه بايد دخالت داشته باشد.
وى تصريح كرد: در حال حاضر اين پروانه ها توســط سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزدارى كشور و اداره منابع طبيعى صادر 
مى شــوند و با اينكه بارها سازمان محيط زيست در اين مورد 
نظر داده است كه بايد اين سازمان حداقل در محدوده تحت 
مديريت سازمان در صدور پروانه هاى چراى دام، مميزى آن ها 
و در تمديد نقش و نظر داشــته باشــد، اما تا امروز شاهد اين 
اتفاق نبوده ايم. وى تأكيد كرد: متأسفانه براى محقق شدن اين 
خواســته مهم يا ايراد در قانون وجود دارد كه بايد رفع شود و 
يا تعامل لازم بين محيط زيست و منابع طبيعى وجود ندارد 
كه بايد اصلاح شود. وى درباره ظرفيت پروانه هاى چراى دام و 
تخلفات صورت پذيرفته در اين بخش نيز گفت: متأسفانه خيلى 
اوقــات دامداران ظرفيت پروانه هاى چرا را رعايت نمى كنند و 

چرايى كه انجام مى شود، خارج از ظرفيت رفع مى شود.
مطهرى خاطرنشــان كرد: وقتى چراى بيش از حد ظرفيت 
پروانه صادر شــده انجام مى شــود، باعث مى شود به پوشش 
گياهى منطقه آســيب جدى وارد شود كه مى تواند، ضعيف 
شدن پوشش گياهى منطقه و از بين بردن آن و جارى شدن 

سيلاب را در پى داشته باشد.
وى تأكيد كرد: لازم است، محيط زيست و اداره منابع طبيعى 
تعامل بهتر و جدى ترى را با يكديگر داشــته باشند تا شاهد 

آسيب كمترى به محيط زيست باشيم.

مخاطبان عزيز خرسنديم كه ارتباط دوسويه با اين 
رسانه در ارسال سوژه از سوى شما خوانندگان 
گرامى، با راه اندازى اين ستون به ثمر نشست، 

بنابراين اميدواريم مسئولان دستگاه هاى اجرايى با 
پاسخ خود، ما را در اين مسير همراهى كنند. شما 

مى توانيد از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما 
در تماس باشيد.

مجمــع  عضــو 
نمايندگان خراسان جنوبى گفت: 
طرح ثبت دهه كرامت در تقويم 
رسمى كشــور با رأى بالايى در 

در  اميرحســنخانى  محمدرضا   
ادامه بــه قدس افــزود: اگر اين 
طرح از ســوى وزارت فرهنگ و 
ارشاد به مجلس ارائه شود، بدون 

مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شماره 

300072305 پيامك كنيد.

سوژه از شما / پيگيرى از ما

 قـدس ويـژه خـراسان
در راستاى رسالت مطبوعاتى وظيفه 
خود مى داند در جهت رفع مشكلات 

مردمى،  سوژه هاى ارسالى از سوى 
خوانندگان  عزيز    در حوزه هاى 
شهرى، اجتماعى، اقتصادى و ...  را 

پيگيرى و منعكس كند .
منتظر سوژه هاى شما از طريق 

سامانه پيامكى  هستيم.
لطفاً ابتداي پيام كلمه «سوژه» را قيد نماييد.

شماره پيامك:   300072305
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قدس پيگيرى مى كند

هديه هاى پشت قبوض تلفن، از وعده تا عمل

گزارش

عليرضا لعل اكبرى  شــايد دريافت مبالغ 
قبوض آب، برق، گاز و تلفن از جمله دغدغه هاى 
شــركت هاى ارائه كننده خدمات به شمار آيد، 
اما آن ها هدايايى با هدف تشــويق شهروندان 
بــراى پرداخت بهنگام ارائه مى دهند كه كمتر 

شهروندى از آن بهره مند مى شود!
به عنوان مثــال مى توان به درج عبارت «هديه 
رايگان مكالمه درون شــبكه اى» كه در پشت 
قبوض تلفن چاپ شده اشاره كرد، اين در حالى 
اســت كه اغلب شهروندان از نحوه استفاده آن 
آگاهى ندارند. «كشوردوست» يكى از شهروندان 
در تماس با قدس مى گويد: چند وقتى اســت 
پشت قبوض تلفن ثابت شركت مخابرات از ارائه 
هديه رايگان در قبال پرداخت صورتحساب تا 
پيش از بيستم هر ماه مطالبى نوشته شده است.
وى تصريح مى كند: هر چند وقت شــاهد ارائه 
هديه هاى جور واجور شركت هاى آب، برق، گاز 
و مخابرات براى پرداخت به موقع هزينه خدمات 
هستيم، اما كمتر كسى است كه اين هديه ها به 
دستش برسد. وى مى افزايد: شركت مخابرات 
عنوان مى كند اگر پيش از بيستم هر ماه قبوض 
را پرداخت كنيد هديه اســتفاده رايگان درون 
شبكه اى به شما تعلق مى گيرد، اما با اينكه من 
قبوض خود را در اولين فرصت پرداخت مى كنم، 

از اين هديه بى بهره هستم.
وى تصريــح مى كند: در تماس تلفنى با روابط 
عمومى شركت مخابرات پاسخ هاى متفاوت و 

گاه متناقضى دريافت كردم.

جلالى شهروند ديگرى نيز مى گويد: اين هديه ها 
فقط روى كاغذ اســت و از هديه واقعى خبرى 
نيست و بيشتر تشويق پرداخت به موقع قبوض 

مطرح است تا دادن هديه!
وى تصريح مى كند: اين وعده هاعملى نيست 
و نوعى تبليغات اســت و بس. وى خاطرنشان 
مى كند: تا حالا از كسى نشنيده ام كه هديه اى با 
پرداخت به موقع قبوض به او تعلق گرفته باشد.

وى مى افزايد: هر زمان پرداخت قبوض به تأخير 
مى افتد، شركت ها به فكر هديه دادن مى افتند.

در هميــن حال مدير روابط عمومى شــركت 
مخابرات خراسان رضوى به خبرنگار ما مى گويد: 
طرح «هديه مكالمه رايگان درون شبكه» مدتى 
است با هدف تشويق مشــتركان به پرداخت 

قبوض اجرايى شده است.
محمد هاشــم بختيارى مى گويد: در اين طرح 

تمامى مشــتركان شــركت مخابرات چنانچه 
قبوض خود را پيش از بيستم هر ماه پرداخت 
كنند مى توانند به مدت 24 ساعت از خدمات 

مكالمه رايگان درون شبكه استفاده كنند.
وى مى افزايــد: اين هديه به طــور خودكار به 
محــض پرداخت مشــترك فعال مى شــود و 
مشــترك مى تواند در درون شــبكه كشورى 
با بيش از 90 ميليون مشــترك ارتباط تلفنى 
برقرار كند. مدير روابط عمومى شركت مخابرات 
خراسان رضوى اظهار مى دارد: اين هديه براى 
مشتركان تلفن ثابت و همراه اول در نظر گرفته 
شده اســت. وى خاطرنشان مى كند: هديه ياد 
شــده براى مشتركان همراه اول با فعال سازى 
كد مربوط فعال مى شــود، اما مشتركان تلفن 
ثابت بدون نياز به فعال سازى به طور خودكار 

براى آنان فعال مى شود.

وى مى گويد: چنانچه مشتركان تلفن ثابت مبلغ 
قبوض خود را پيش از بيستم هر ماه پرداخت 
كنند از ســاعت 24 همــان روز هديه مكالمه 
رايگان آن ها فعال مى شــود. بختيارى تصريح 
مى كند: معمولاً قبوض در روزهاى 11-12 هر 
دوماه يك بار به دست مشتركان مى رسد و آنان 
فرصت دارند تا بيســتم همان ماه اين مبلغ را 
پرداخت و از خدمات مكالمه رايگان درون شبكه 
اســتفاده كنند. وى در خصوص ارسال پيامك 
به جاى قبوض كاغذى مشــتركين نيز اظهار 
مى دارد: مشتركانى كه تمايل دارند قبوض تلفن 
آن ها به صورت پيامكى ارسال شود، با اعلام آن، 

قبوض كاغذى براى آن ها صادر نمى شود.
بختيارى مى گويد: ارسال پيامك به مشتركان 

هيچ گونه هزينه اى براى آن ها ندارد.
وى مى افزايد: هم اكنون به دنبال به روز كردن 
اطلاعات تمامى مالكان تلفن ثابت هســتيم و 
ملاك شركت مخابرات نامى است كه در سند 
تلفن در اين شركت به ثبت رسيده، با اين حال 
مشتركان مى توانند با ارائه سند ملك، نام درج 

شده در سند تلفن را به نام خود تغيير دهند.
مدير روابط عمومى شركت مخابرات خراسان 
رضوى يادآور مى شــود: به شهروندان پيشنهاد 
مى شود هزينه خدمات اين شركت را از طريق 
ســامانه 2000 مخابرات كه به صورت آنلاين 
اســت، پرداخت كنند تا هديه مكالمه رايگان 
درون شبكه اى سريع تر مورد استفاده آنان قرار 

بگيرد.

هادى زهرايى  مديركل راه و شهرسازى خراسان رضوى 
از ســهميه 5800 واحدى مسكن اجتماعى در استان خبر 
داد. محمدرضا اخوان عبداللهيان در جلســه هماهنگى با 
روساي ادارات تابعه راه و شهرسازي خراسان رضوي گفت: 
مسكن اجتماعى، توانمند كردن مردم با استفاده از تسهيلات 
و بهره گيرى از مشــاركت مــردم در دهك هاى كم درآمد 
و متوســط جامعه در رأس اولويت هاى سياست هاى حوزه 
مســكن وزارت راه و شهرســازى است كه در همين راستا 
5800 واحد، سهميه براى استان در نظر گرفته شده است.

 وى افــزود: پيگيرى تأمين زمين به عهــده ادارات راه و 
شهرســازى و اجراى طرح با بنياد مسكن انقلاب اسلامى 
و با همكارى نهادهاى ديگرى همچون بنياد مستضعفان، 

كميته امداد و خيرين مسكن ساز خواهد بود كه ضوابط 
و دستورالعمل هاى اجرايى مسكن اجتماعى بزودى ابلاغ 
مى شــود و مســكن اجتماعى، مســكنى ارزان قيمت با 
كيفيت مناسب براى اقشار هدف است كه بزودى سهم هر 

شهرستان نيز مشخص خواهد شد.
اخوان عبداللهيان گفت: مشــهد بعد از تهران بيشترين 
استقبال را از دريافت تسهيلات مسكن يكم داشته است 
و اولويت بعدى ادارات راه و شهرســازى در شهرستان ها 
توجه به بافت هاى فرسوده و ناكارآمد شهرى است چرا كه 
امتيازات خوبى در خدمات روبنايى و زيربنايى، بهره ورى 

اقتصادى، كالبدى و دسترسى دارد.
مديركل راه و شهرســازي خراســان رضوي در خصوص 

توجه به حاشيه نشــينى در شهرها گفت: براى اولين بار 
در كشــور اعتبارى افزون بر 170 ميليارد تومان به بافت 
فرســوده و ناكارآمد شهرى در خراسان رضوى اختصاص 
يافته اســت كه در حال حاضر در حاشــيه شهر مشهد و 
برخى شهرســتان ها 59 پروژه با تخصيص اعتبارى بيش 
از 102 ميليارد تومان در حال انجام اســت و چون به اين 
موضوع رديف اعتبارى خاص اختصاص داده شــده است، 

مى توان براى سال هاى آتى نيز برنامه ريزى كرد.

مديركل راه و شهرسازي خبر داد

ساخت 5800 واحد مسكن اجتماعى در خراسان رضوى

توجه به حاشيه نشــينى در شهرها گفت: براى اولين بار 
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